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Húszezer ember pisztolya és más interpellációk 
(Folytatás az 1. oldalról.) 

Sápi Ferenc, az A lumín i-

umgyár szakmunkása inter-

pel lá l t Beck Tamás kereske-

delmi miniszterhez a Bos-

nyák téri nagybani piac 

megszüntetéséről. 

A kereskedelmi miniszter 

e lmondta: határozat szüle-

tett arról, hogy a Bosnyák 

téri piacot a X X . kerületi 

Nagykőrösi úton ki jelölt 

területre költöztessék át, 

amely a Jelenlegi Bosnyák 

téri piac területének több 

m i n t hatszorosa. Az átköl-

töztetésre legkorábban 1991 

közepén kerülhet sor. 

A képviselő egyetértett a 

miniszter válaszával , s az 

Országgyűlés há rom ellen-

szavazattal és négy tartóz-

kodással elfogadta azt. 

Boros László, a Posta Kí-

sérleti Intézet műszaki ügy-

intézője interpellált a Kül-

kereskedelmi Főiskola épü-

letének 1983 óta húzódó fel-

új í tása és bővítése tárgyá-

ban. 

Az interpellációra Beck 

Tamás kereskedelmi minisz-

ter válaszolt: az e lmú l t hó-

napokban ú jabb tárgyalások 

kezdődtek arról , hogy mi-

lyen megoldást lehet talál-

ni a főiskola bővítésére. Mi-

után pénz nincs, csak olyan 

megoldások képzelhetők el, 

amelyek különösebb befek-

tetést nem igényelnek. A 

miniszter válaszát sem az 

interpelláló képviselő, sem 

az Országgyűlés nem fogad-

ta el. 

A márciusi ülésszakon 

Balogh Gábor képviselőnek 

a lakossági és közműfejlesz-

tési beruházások finanszí-

rozásának könnyítéséről szó-

ló interpellációjára adott 

pénzügyminiszteri választ a 

képviselők nem fogadták el, 

így az interpellációt a terv-

és költségvetési bizottság 

megtárgyalta, s jelentését 

va lamennyi képviselő meg-

kapta. Balogh Gábor kifej-

tette, hogy a bizottság je-

lentésében foglaltakat csak 

részben tud ja elfogadni. Az-

zal azonban nem ért egyet, 

hogy a bizottság nem támo-

gatja a személyi jövedelem-

adóról szóló törvény 1989-re 

visszamenőleges hatá l lyal 

történő módosítását. A bi-

zottság azt a ján lot ta az Or-

szággyűlésnek, hogy az őszi 

ülésszakon napirendre ke-

rü lő adórendszer-módosítás 

során 1990-es hatál lyal in-

tézkedjen konkrétan az in-

terpelláció tárgyában. A 

terv- és költségvetési bi-

zottság nevében Fehérné 
Eke Katalin kért szót, el-

mondva , hogy továbbra is 

fenntart ják írásban megfo-

galmazott véleményüket. 

Ehhez Békési László pénz-

ügyminiszter 1s csatlako-

zott. A bizottság jelentését 

végül az Országgyűlés 38 

ellenszavazattal, 30 tartózko-

dással elfogadta. 

Szalai Géza, a Gan z Szer-

számgyár Vá l la la t vésnök 

szakmunkása a szakképzési 

hozzájárulásról és a szak-

képzési a lapró l szóló 1988. 

évi 23. törvény módosítását 

javasolta. 

G la tz Ferenc válaszában 

e lmondta : a tárca már is el-

külön í tet t a szakképzési 

a lapból 20 m i l l i ó forintot a 

jelzett gondok orvoslására. 

A z Ipar i Min isz tér iummal 

közösen pedig a j övő héten 

kezdődő tárgyalásokon meg-

kezdik a törvény felülvizs-

gálatát . 

A képviselő és az Ország-

gyűlés (négy tartózkodás-

sal) elfogadta a miniszteri 

választ. 

Vass Józsejné, a Sarkadi 

Len in Tsz főkönyvelő-he-

lyettese a kereskedelmi mi-

niszterhez interpellált a 

külkereskedelmi tevékeny-

ség folytatásának rendjével, 

és az Országos Arh ivata l el-

nökéhez a mezőgazdasági 

termények, á l latok és álla-

ti termékek termelői á rára 

vonatkozó ármegállapítás-

sal kapcsolatban. 

A képviselő á l ta l megfo-

galmazott prob lémákra Vis-

Országos dolgokról, nyolcszemközt 

Az átszervezett minisztérium 
A csütörtöki par lament i 

munkanap kezdete előtt 
ülést tartott az Országgyű-
lés kul turá l is bizottsága. 
A z ülésen Glatz Ferenc 
művelődési miniszter tájé-
koztatta a képviselőket a 
tárcán belül i átszervezé-
sekről, a készülő miniszté-
r ium i koncepciókról, il-
letve a soron következő 
legfontosabb feladatokról. 

A miniszter fontos cél-
kitűzésként hangsúlyozta 
Magyarország kulturál is 
csatlakozását Európához. 
M i n t mondot ta : ennek 
egyik eszköze a m á r meg-
kezdett nyelvoktatási re-
form, amelynek első lépé-
seként a kötelező orosz-
nyelv-oktatás megszűnik. 
G la tz Ferenc a láhúzta : az 
intézkedés mögött semmi-
fa j ta polit ikai meggondo-
lás nem húzód ik meg, ez 
kifejezetten szakmai lépés, 
s célja változtatni a ha-
zai nyelvoktatás tarthatat-
lan helyzetén. A minisz-
ter e kezdeti lépéseket egy 
tízéves nyelvoktatási prog-
ram első elemeként vázol-
ta, hozzátéve: a jövőben az 
egyetemeken kétszeresére, 
a főiskolákon több m in t 
ötszörösére emelik a nyu-
gatinyelv-szakos hallgatók 
felvételi keretszámát. 

Az oktatásügy kérdéskö-
rénél maradva a miniszter 
kitért arra is, hogy az ok-
tatásban hasznosítani kell 
az akadémia i kutatóintéze-
ték szellemi erejét. Ezzel 
egyidejűleg véget kell vet-
ni az akadémia i intéze-

tek és az egyetemek már-
m á r veszekedéssé fa ju ló el-
lentétének, mégpedig oly 
módon, hogy az intézeti 
munkatársakat be kell 
vonni az egyetemi és fő-
iskolai oktatásba, a felső-
oktatási intézményekben 
pedig' biztosítani kell a 
tudományos kutatás lehe-
tőségét. Mindezzel össze-
függésben hangsúlyozta: 
megkezdődött a hazai ok-
tatásügy felülvizsgálata, s 
a tárca várhatóan a nyár 
végére elkészíti az ú j -ok-
tatáspolit ikai koncepciót. 

A miniszter a további-
akban a tárcán belül i át-
szervezésekről szólt. El-
mond ta : az Á l l ami Egy-
házügyi Hivata l megszűn-
tével a kormányfő mel-
lett egyházi kol légiumot 
h ívtak életre, s ezzel pár-
huzamosan a Művelődési 
Min isztér iumban ls ú j fő-
osztály létesült, amely a 
jövőben az egyház kul-
turál is ügyeinek intézésére 
hivatott. A nyár végéig 
ideiglenesen az if júsági 
ügyek is a művelődési tár-
cához tartoznak, m íg a 
sport irányításét el látó Or-
szágos Sporthivatal élére 
ugyancsak a Művelődési 
Minisztér ium egyik mun-
katársa — a mlniszterhe-
lyettesi rangban kinevezett 
— Tibor Tamás került. Ez-
zel egyidejűleg létrehívták 
a hivatal mellett működő 
Sporttanácsot, amely kon-
cepcionális, elvi kérdések-
ben dönt, s amelynek el-
nöke a művelődési minisz-
ter. 

si Ferenc á l lamt i tkár , az Or-

szágos Arh ivata l elnöke vá-

laszolt. Kijelentette, hogy a 

képviselő á l ta l kifogásolt 

Jogszabályok módosítása fo-

lyamatban van. 

A mezőgazdasági nagy-

üzemek ál tal igényelt — 

kormány ál tal is jogosnak 

tartott — 30 százalékos ga-

bonafelvásárlási áremelést 

a Minisztertanács nem fo-

gadta el, mivel annak a 

mezőgazdaság belső folya-

mataira , az élelmiszerek 

fogyasztói ára i ra és az élel-

miszerexportra egyaránt sú-

lyos következményei lenné-

nek. 

A búza termelői á rának 
alacsony szintjével kapcso-
latban kijelentette, hogy ezt 
a kérdést rövidesen teljes-
körűen áttekint ik. 

A z interpel lá ló a választ 
nem fogadta el. A z Ország-
gyűlés tagjai közül a szava-
zásikor 130-an nemmel , 91-
en igennel szavaztak. 57-en 
pedig tartózkodtak. 

Várga Miklós, az. A jka i 
Bródy Imre G i m n á z i u m és 
Egészségügyi Szakközépisko-
la igazgatója az önvédelmi 
fegyverek visszavonásának 
tárgyában . interpellált a bel-
ügyminiszterhez. Kérte a 
belügyminisztert, hogy vizs-
gá l ja felül ezeket a fegyver-
tartási engedélyeket. 

Horváth István belügymi-
niszter yálaszában elmond-
ta, az interpellációban meg-
jelölt adatta l ellentétben, 
nem 100 ezter, hanem mind-
össze 19 ezer 687 embernek 
van önvédelmi pisztolya. A 
többi, magánkézben levó 
fegyver a vadásztársaságok 
egyesületi tagja inak a tulaj-
dona. 

A jelenlegi magyar sza-

bályozás egyébként hasonla-

tos t öbb nyugat-európai or-

szágéhoz, amennyiben az 

engedélyezésnél a közéleti 

funkciókat, hivatal i á l lást 

betöltőket előnyben részesiti. 

A rendőri szervek gondosan 

és folyamatosan ellenőrzik a 

fegyvertartás körülményeit , 

a fegyverrel rendelkezők 

é letmódját , magatartását . Az 

ilyen ellenőrzések nyomán 

évente 600-700 esetben von-

ják vissza az engedélyt. Elő-

fordu l azonban, hogy az ese-

tek egy részében azoknál is 

meghagyják az önvédelmi 

fegyvert, ak iknél a korábbi 

engedélyezési okok má r nem 

á l l nak fenn. A belügymi-

niszter szerint ezt a hiá-

nyosságot meg ikell szüntet-

ni. A z interpellációra adott 

válasszal a képviselő egyet-

értett. s az Országgyűlés 4 

ellenszavazattal, 10 tartóz-

kodás mellett elfogadta., 

Török Sándor, a Jászapát i 
Nagyközségi Közös Tanács 
elnöke a belügyminiszter-
hez interpellált. Megkérdez-
te: mi lyen jogi szabályozás 
várható a közrend és a köz-
biztonság javítása érdeké-
ben? 

Horváth István belügymi-
niszter válaszában rámuta-
tott, hogy megkezdték a 
rendőri szervek belső szer-
vezetének korszerűsítését 
E lmondta továbbá, hogy a 

Belügyminisztér ium néhány 
hónapon belül a kormány 
elé terjeszti a bűnmegelőzés 
ú j koncepcióját, amely át-
fogja a közrend és a köz-
biztonság m inden kérdését. 

A belügyminiszter vála-
szát az interpel láló képvise-
lő és az Országgyűlés egy-
arán t elfogadta. 

Szilágyi Gábor, a Debre-
ceni Postaigazgatóság igaz-
gatója a debreceni repülőtér 
ügyében interpellált. Ennek 
alátámasztására 21 ezer 860 
aláírással a z ülésszak alatt 
petíciót nyújtottak á t az Or-
szággyűlés elnökének. 

Kárpáti Ferenc megérté-
sét fejezte ki a (katonai re-
pülőtér és á z ottlevő szov-
jet repülőalakulatok műkö-
désével kapcsolatos aggo-
da lmak iránt. Az oda tele-
pített vadászgépek hangse-
besség felettiek, amelyek 
va lóban nagy za j t okoznak 
a fel- és leszállásnál. Sze-
rinte azonban nemcsak 
Debrecennek vannak ilyen 
gondjai , hanem sok más vá-
rosnak szerte Európában. A 
biztonság nem nélkülözheti 
a légierő fenntartását, de 
mérlegelve a jogos panaszo-
kat. a magyar és a szovjet 
katonai vezetők együttesen 
lépéseket tettek m á r a re-
pülési napok számának mi-
nimal izá lására. 

Szilágyi Gábor a választ 
nem fogadta el, mer t nem 
lá t biztosítókokat a zajárta-
lom felszámolására. Ezt kö-
vetően az Országgyűlés sem 
fogadta el a honvédelmi 
miniszter válaszát, így a 
kérdés a honvédelmi bizott-
ság e lé kerül. 

Zsóka Endre, a Kohászati 
Gyárépí tő Vá l la la t diósgyőri 
fő-építésvezetőségének tmk-
csoportvezetőjo a házadóról 
szóló. 1986. évi 25. számú 
törvényerejű rendelet módo-
sítása tárgyában interpellált 
a pénzügyminiszterhez. 

A képviselő elmondotta, 
hogy a pénzügyminisztertől 
írásban megfelelő választ 
kapott. Eszerint 1990-től le-
hetőség nyí l ik arra, hogy a 
közeli hozzátartozók köre 
bővü l jön a tu la jdonos gyer-
mekének házastársával, il-
letve a tulajdonos tulajdon-
nal nem rendelkező házas-
társa szüleivel is. 

Az Országgyűlés a minisz-
teri választ elfogadta. 

* 

Az ülésnap végén néhány 
személyi és szervezeti kér-
désben döntött a Parlament. 
Berecz Jánost a külügyi bi-
zottság tagjává választották, 
m íg az Országgyűlés prog-
ramjá t felülvizsgáló ad hoc 
bizottság eddig be nem töl-
tött t i tkári posztjára Fi l ló 
Pal került. A szociális és 
egészségügyi bizottságon be-
lü l Péterfy Reka vezetésével 
létrehozták a családvédelmi 
albizottságot. 

Ezzel az Országgyűlés 
csütörtöki munkanap j a be-
fejeződött. Az ülésszak oén-
teken folytatja munká j á t . 

Az e lmúlt három nap-
ban a Délmagyarország-
ban megjelent parla-
menti felvételeket fotó-

riporterünk. 
Nagy László készítői te 

A városi 
pártbizottság ülése 

(Folytatás az 1. oldalról.) 

nyei mellett szállt síkra, de 
maga is kevesellte a kül-
döttválasztásra szabott időt, 
főként a programalkotásra 
a lkalmas delegátusok gon-
dos kiválasztása miatt . A 
kisebbség joga iránt i figyel-
met hangsúlyozta Révész 
Mihály a jelölésnél, s tíz 
százalék körü l javasolta 
megadni a jelölési lehető-
séget (egy küldöt t 600 párt-
tag u tán — tehát 50-60 tag 
jelölési a jánlata) . Kispal 
Antalné szervezési gondokra 
hívta fel a figyelmet. 

A pártbizottság végül a 
beterjesztett variánsok kö-
zül választott m ind a jelö-
lés, m ind a választás, illetve 
szavazás rendjére. (Ennek 
részletesebb ismertetésére 
visszatérünk.) A küldöttvá-
lasztás határidejére vonat-
kozóan pedig Szeged eseté-
ben módosítást kér szeptem-
ber 10-ére. 

A lakóterületi p á r tmunka 
fejlesztésének feladatairól 
szóló munkabízottsági je-
lentést Kulcsár Péter, a bi-
zottság vezetője nyújtotta be. 
A bizottság megállapításai-
nak és javaslatainak lénye-
ge: 

Az M S Z M P előtt minősé-
gében ú j követelmény á l l : a 
k ibontakozó többpártrend-
szer viszonyai között, mo-
dern politikai-választási 
pártként megú ju lva helyt 
ál lni . E megúju lás pedig 
hatékony működési elvek, 
d inamikus szervezeti kere-
tek meghonosítását követe-
li. Gyökeresen módosul a 
párt és tagja inak viszony-
rendszere is: megnövekszik 
az egyén autonomitása és 
kezdeményező szerepe, a kö-
vetelmények a valóság 
szükséglete szerint diffe-
renciálódnak, ú j tarta lmat 
kap a tolerancia. Az 
M S Z M P politikai-választási 
pártjellege önmagában is 
evidenciaként jeleníti meg 
közéleti-területi funkció ját 
és működését. De ennek 
szükségszerűségére mutat-
nak a társadalmi folyama-
tok iránya) is: megnőtt az 
igény a demokrat ikus köz-
életre, az á l lampolgár i kez-
deményezés és önszervező-
dés gyakorlására, a társa-
dalomirányí tás ellenőrzésére. 
Nem egyszerűen a lakóterü-
leten működő ún. körzeti 
pártszervezetek megerősíté-
séről van tehát szó. 

Az M S Z M P lakóterületi 
munká j ának alapvető funk-
ciói: Az ott élő kom-
munisták mozgósítása, fel-
készítése az M S Z M P poli-
t iká jának alakítására, kép-
viseletére és érvényesítésére. 
Polit ikai agitáció és szer-
vezőmunka a helyi tanácsi 
és képviselő-választási fo-
lyamatokban. A városrész 
(a község) polit ikai életének 
orientálása, vita és koalíció 
a kü lönböző polit ikai irány-
zatokkal. Lakossági kapcso-
latok építése és a település 
(rész) szükségleteinek, érde-
keinek pol it ikai megjelení-
tése, képviselete. Részvétel 
a településszintű (község és 
város) pol i t ika formálásában, 
és real izálásában. A pár t 
tömegbázisának és után-
pót lásának építése. 

Szóregen, Algyön, Kiskun-
dorozsmán m á r létrejöttek, 
másutt megalakulóban van-
n a k e v á r o s r é s z i s z e r v e z ő -

dések. Fontosnak tart ják, 
hogy az érintett területeken 
működő pártszervezetek ön-
ál lóan, saját belátásuk sze-
rint döntsenek a konkrét 
megoldásokról. A munkabi-
zottság á l ta l érzékelt párt-
közvélemény helyesli, tá-
mogat ja mindazon újszerű 
és önkéntes szerveződési 
formákat , működési megol-
dásokat, melyek a munka-
viszonyban á l l ó pártok ösz-
szefogását és mozgósítását 
szolgálják a lakóhelyi, köz-
életi színtereken. 

Egyre több munkahely i 
pártszervezetben születik 
olyan belső elhatározás, 
hogy tagjaik a jövőben la-
kóhelyükön működő alap-

szervezetet alkossanak. Két 

olyan, akt ív dolgozókból ál-

ló, ún. közéleti alapszerve-

zet is szerveződött, mely 

sem konkrét munkahelyek-

hez, sem szorosan vett la-

kóhelyhez nem kötődik. Te-

vékenységük elsődlegesen a 

város közéletének esemé-

nyeihez kapcsolódik. Nem a 

jelenlegi, ún. közéleti alap-

szervezetekbe történő tö-

meges beáramlást , s nem e 

szervezetek felduzzasztását 

tekinti megoldásnak a lakó-

területi, közéleti p á r tmunka 

fejlesztésében. A lakóterüle-

ti átstrukturá lódás folyama-

tában viszont nem elképzel-

hetetlen a későbbi integráló-

dás, illetve a párttagság ge-

nerációs, élethelyzet szerin-

ti természetesebb eloszlása. 

O lyan ú j struktúra is felve-

tődött, mely a pár t szerve-

zeti felépítését a választó-

kerületekhez rendelné. Az 

ú j fa j ta szervezeti formáció-

kat, működési módokat a 

kezdeményezés, a szerves 

fejlődés és a sokszínű meg-

oldási lehetőség jellemezze. 

A munkabizottság java-

solta a pártbizottságnak, 

hogy kezdeményezze a z 

M S Z M P vezető szerveinél az 

M S Z M P vezető testületeiben 

dolgozó tisztségviselők és 

függetlenített munkatársak 

érdemi bekapcsolódását a 

lakóhelyi pür tmunkába , s a 

lakóhelyi p á r tmunka anyagi 

feltételeinek biztosítása ér-

dekében a párttagsági d í j ak 

egy részének alapszervezeti 

felhasználását tegyék lehe-

tővé. 

Elsőként Miklós Károly 
kért szót, és kifejtette: az 

M S Z M P munkamódszeré-

ben még mind ig nem történt 

meg a szükséges korszerűsí-

tés. Egyelőre a lakóterületi 

p á r tmunka feltételei az 

M S Z M P számára sem adot-

taki Má r működő ú j alap-

szervezeti forma, a „H íd fő " 

alapszervezet felhívását is-

mertette Tóth Tamás. A 

szervezetileg egymáshoz ho-

rizontál isan kapcsolódó 

pártszervezetek rendszeré-

nek előnyeit hangsúlyozta, 

melyekben platformépitő 

erő is képződhet. Szintén 

gyakorlati tapasztalatokról 

szólt Nagy Gizella; „erősza-

kos" szervezéssel nem lehet 

megoldani a lakóterületi 

púrtmozgalom problémáit . 

S valóban nincsenek olyan 

közösségi létesítmények 

több városrészben, aho l po-

lit ikai centrumot lehetne 

létrehozni. Takács Imréné 
kifejtette: a szervezeti át-

alakulás, a bizonytalanság 

a pár t számára erős vér-

veszteséggel jár . A párt-

szervezeteknek technikai és-

anyagi lehetőséget kell biz-

tosítani a működéshez. Papp 
György sürgetőnek minősí-

tette a tagsággal való ala-

pos, közvetlen párbeszédet, 

a számára szimpatikus for-

m á k közös kidolgozására. 

Kónya Gábor megfogalmaz-

ta hiányérzetét: a tagság 

széles köreiben ismertté kel-

lene tenni a bizottság ta-

pasztalatait, mert számos 

pártszervezetben eleven a 

várakozás. 

A pártbizottság nem kö-

telezte el magá t egyetlen 

megoldás mellett — a tag-

ság akaratában és önszer-

veződésének erejében bíz-

va, az eddigi formák és más 

variációk elismerésével kí-

ván j a elérni a lakóterületi 

p á r tmunka fellendülését. 

Beszámolt a testületnek az 

M S Z M P és az Ellenzéki Ke-

rekasztal kétoldalú szegedi 

tárgyalásának elsó forduló-

járó l Gyenesey Edina. A 

pártbizottság a komoly és 

egyenrangú tárgyalás létre-

jöttét elégedetten fogadta, 

a folytatást kívánatosnak 

tartja, és nagy v i tában ala-

kította ki á l láspont ját az 

M S Z M P helyi tárgyalókül-

döttsége számára. (A tárgya-

lást közvetlenül érintő né-

hány fontos kérdésben állás-

foglalást hozott, melyet hol-

napi l apunkban adunk köz-

re.) 


